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Abstract

        
1. Exhibitionism should not be misunderstood as a throwback into phylogenetically highly primitive "sexual advertising". The issue is also missed if one shares the widespread belief that at least some of the cases could be explained by an abnormally increased sexual drive.


        
 2. This sexual deviation mostly appears for the first time at the turn of the second to the third decade of life. The relatively close assocation with age is not conspicuous when we take a look at first police reports or at the sum total of culpable criminal offences. Only about one-tenth of the cases concern late delinquency beyond 35 or 40 years of age. More than 75 % of the adult delinquents had married. Marriage practifally never implied a turning-point within the sexual maldevelopment, perhaps also largely due to the specific choice of the spouse. It is more likely that the original conflicts are even aggravated as a result of the confrontation with the marriage partner.


        
 3. There is a sharp contrast between the general rendency on the part of the exhibitionists to follow a set behavioural pattern which is stereotype and rather mechanical, on the one hand, and the wide variety of "victims" selected by many of these delinquents on the other. There is also a noticeable affinity to theft and misappropriation of property - a criminologically interesting aspect.


        
 4. Among the factors contributing to a lack of self-concept and deficient feeling of male identity, the following have been determined to act in combination with other negative influences: The delinquents grow up in a large family comprising many brothers and sisters, a highly significant factor being a predominance of boys among the siblings; often, there is no positive male reference person as would be represented by the father; or the patient is himself an illegitimate offspring.


        
 5. There may often be a physical malformation or handicap acting as a kind of social stigma. This can result in amplifying the subjective feeling of rejection or non-acceptance, Conflicts of the type of a dysmorphophobia were in far more than one-third of the examined 40 patients contributory to the prerequisites of sexual anomaly. Lack of confidence in one's own capacities is one of the main factors in preventing the delinquents from being professionally as successful as their fathers - which would offer a chance of raising their self-esteem. Self-limitation because of strong aggressive inhibition seems to be the main reason for the albeit slight deterioration in status-determined behaviour and hence social status.


        
 6. When acting as an exhibitionist, the patient strives to produce a feeling of superiority and, in particular, at demonstrating drastically his own "manly" image. He uses his penis as a symbol to improve this "macho" image. The surprise and excitement caused in others by this display is a direct source of self-confirmation. Symptomatic acts, parapraxia or irrational behaviour during the act committed by the exhibitionist which sometimes help in apprehending him very quickly, are not subjectively aimless and useless, since they are simply part of the entire pattern outlined above.


      
        
Zusammenfassung

        
1. Der Exhibitionismus darf nicht als Rückgriff auf ein phylogenetisch sehr primitives sexuelles Angebot oder Werben verkannt werden. Ebenso führt die verbreitete Annahme, zumindest einige Fälle beruhten auf einer abnormen Steigerung des Geschlechtstriebes, zu einer falschen Einschätzung des Problems.


        
 2. Diese Sexualstörung beginnt am häufigsten an der Wende vom 2. zum 3. Lebensdezennium. Die relativ enge Altersbindung fällt nicht auf, wenn die ersten polizeilichen Anzeigen oder die Summe einschlägiger Straftaten betrachtet werden. Nur etwa ein Zehntel der Fälle betrifft Spätdelinquenz jenseits des 35. oder 40. Lebensjahres. Über 75% der volljährigen Täter hatten eine Ehe geschlossen. Vielleicht schon aufgrund der besonderen Partnerwahl führt die Heirat kaum jemals zu einer Zäsur in der sexuellen Fehlentwicklung. Eher werden die ursprünglichen Konflikte in der Auseinandersetzung mit der Ehefrau sogar noch verschärft.


        
 3. Im Kontrast zu der Neigung des exhibitionistischen Verhaltens, in jeder Hinsicht schablonenhaft, nach sehr starrem Schema abzulaufen, tritt die starke Variabilität der ,,Opferwahl" bei vielen dieser Täter besonders hervor. Kriminologisch ist die Affinität zu Eigentumsdelikten auffällig.


        
 4. Die große Kinderzahl in den Elternhäusern und das hochsignifikante Vorherrschen von Jungen unter den Geschwistern lassen sich ebenso wie das häufige Fehlen einer positiven väterlichen Leitfigur (oder auch wie eine uneheliche Abstammung) als Bedingungen deuten, die in Kombination mit anderen negativen Einflüssen zu nur ungenügendem Erwerb von Selbstwert- und männlichem Identitätsgefühl führten.


        
 5. Oft weisen die Täter ein soziales Stigma körperlicher Art auf. In seiner subjektiven Bedeutung kann es das Gefühl, nicht akzeptiert zu werden, beträchtlich verstärken. Konflikte nach Art der Dysmorphophobie trugen in weit über einem Drittel der untersuchten 40 Fälle zu den Voraussetzungen der sexuellen Anomalie bei. Hauptsächlich das schwache Vertrauen in die eigenen Fähigkeiten verhindert zumeist, daß die Täter sich beruflich zumindest ebenso bewähren wie ihre Väter, um auf diesem Wege doch noch Anerkennung vor sich selbst zu finden. Setbstbeschränkung infolge starker aggressiver Gehemmtheit scheint der Hauptgrund für das insgesamt jedoch geringe soziale Abgleiten zu sein.


        
 6. In der exhibitionistischen Kampagne soll ein Gefühl der Überlegenheit hergestellt und insbesondere das eigene Ansehen als Mann auf drastische Weise demonstriert werden. Hierfür wird der Penis als Symbol eingesetzt. Die Überraschung und Aufruhr der anderen über dessen Wahrnehmung dient unmittelbarer Selbstbestätigung. Fehlhandlungen während der Tat, die manchmal zur raschen Ergreifung des Delinquenten führen, sind subjektiv nicht ziel- und nutzlos, sondern ebenfalls in diesem Zusammenhang zu sehen.
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